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فرهنگ و هنر8

نیـما رجبـی

گروه فرهنگ و هنر- سید حسام 
فروزان عضو انجمن منتقدان سینما در 
یادداشتی مروری بر مسابقه »پانتولیگ« 
شــبکه سه داشته اســت که با اجرای 

محمدرضا گلزار پخش می شود.
در این یادداشت آمده است:

»مســابقه گروهی یکی از انواع 
برنامه های تلویزیونی است که همیشه 
مورد توجه برنامه ســازان و مخاطبان 
قرار گرفته اســت. شــاید دلیل اصلی 
جذابیت ایــن گونــه برنامه ها ایجاد 
رقابت و ســرگرمی ســازی توأمان 
باشــد. برای همین مسابقه های علمی 
و ورزشی و هنری و غیره همیشه پای 
ثابت آنتن بوده اســت؛ از قدیمی ترین 
مســابقه های صداوسیما یعنی »نام ها 
و نشــانه ها« و »مسابقه هفته« گرفته تا 
نمونه های امروزی مانند »مافیا« و غیره. 
محمدرضــا گلزار که ســابقه اجرای 
چندین مســابقه از جمله »برنده باش« 
را در تلویزیون داشــته پس از مدتها با 
مسابقه »پانتولیگ« به شبکه ۳ بازگشته 
است. پانتولیگ همانطور که از اسمش 
پیداست، مسابقه ای گروهی است که 
برمبنای اجرای انواع پانتومیم )ادابازی( 
و ســوالات اطلاعــات عمومی بین 
دو گروه چهار نفره برگزار می شــود. 
این برنامه در همــان ابتدای پخش در 
بهمن ماه ســال گذشته با حاشیه هایی 
همراه شــد. اولین حاشــیه این بود که 
برخی کارشناســان بر عنــوان برنامه 
خرده گرفتند که چرا از کلمات بیگانه 
استفاده شده است در حالی که اصطلاح 
»ادابــازی« را داریم و قبلًا هم در برنامه 
»خندوانه« از آن به کرات استفاده شده 
است. از آنجا که صداوسیما موظف به 
صیانت از زبان فارسی شده است به نظر 
می رسد انتقاد به جایی است. سازندگان 
برنامه می توانســتند خلاقیت بیشتری 

در انتخاب عنــوان به خرج دهند. اگر 
نخواهیم از واژه فرنگی پانتومیم استفاده 
کنیم می توانیم بــه تعریف آن در زبان 
فارســی هم اشــاره کنیم: هنر نمایش 

ایمایی.
ادابــازی )پانتومیم( از کجا 

پیدا شد
می گویند پانتومیم قدیمی ترین 
هنری است که می شناسیم و قدمت آن 
به آدم و حوا می رســد! هنگامی که آدم 

و حوا از بهشــت رانده شده و به زمین 
هبــوط کردند از آنجا که هنوز احتمالاً 
زبان هم را نمی فهمیده اند با ایما و اشاره 
و حرکات دســت و میمیک صورت با 
هم ارتباط برقرار کرده اند. بنابراین هنر 
بازیگــری از همان ابتدا در ذات بشــر 
وجود داشــته و به کارش آمده است. 
بنابراین انســان از همان آغاز با نمایش 
پانتومیم آشــنایی داشته است. در واقع 
ریشه پانتومیم به زمان های بسیار دور 

بدوی )قبــل از پیدایش خط و گفتار( 
جهت برقراری ارتبــاط میان افراد باز 
می گــردد. در آن زمان که پدر خانواده 
جهت امرار معاش و شــکار به جنگ 
با حیوانات وحشــی می رفت. پس از 
بازگشت افراد قبیله را گرداگرد آتشی 
جمع می کرد و هر یک در نقشــی فرو 
می رفت. یکی نقش شکارچی و دیگری 
با بر تن نمودن پوســت حیوان، نقش 
شکار را بازی می کرد و این چنین صحنه 

ســخت و دلخراش شکار را بازسازی 
می نمودند تا فرزندان و همسران ایشان 
هم با ســختی کار آشنا شوند و هم در 
نگهداری مایحتاج زندگی کوشا باشند. 
چنین مراســم و آیین و مناســکی در 
قبایل رســم بود. کمی جلوتر از تاریخ 
در روم باســتان اجرای چنین مراسمی 
فرم نمایشــی و صــورت اجرایی به 
خود می گیرد. آنجا که شــخصی به نام 
تلســتس با زبان بدن و رقص به طرز 

شگفت انگیزی به توصیف داستان های 
باســتانی می پرداخت. در این گونه از 
رقص نه کلامی بر زبان جاری می شد 
و نه حرکتی از قلم باز می ماند. پانتومیم 
بازی احساسات است. پانتومیم در واقع 
تئاتر خاموش اســت و از آنجا که کلام 
را حذف کرده و کاملًا مبتنی بر نمایش 
است به ذات تئاتر نیز نزدیک تر در نظر 
گرفته می شــود. پانتومیم هنر گفت و 
گوی بدن بدون کلام است. تاکید این 

هنر بر ارایه احساسات و مفاهیمی است 
که هرگز با بیــان در کلام نمی گنجد. 
تنــوع موضوع در پانتومیم از کمدی تا 
تراژی وجود دارد که با تجسم در بدن 
بازیگر تجلی می یابد. هنری که سرشار 
از اغــراق در حرکات اســت. اغراق 
برای فهم بهتر و بیشتر. این هنر دارای 
شیوه های متعددی است از جمله میم، 
لامیم، میمودرام، میمودی نامیک، باله 
و …. برخــی پانتومیم را با لال بازی 

اشــتباه می گیرند. لال بازی آنگونه از 
نمایش اســت که لب ها در راســتای 
حرکات تــکان می خورد. در پانتومیم 
نباید لب را حرکت داد. بلکه حرکات 
آنقدر گویا و شــفاف اســت که دیگر 
نیازی به لب زدن نباشد. زبان پانتومیم، 
زبانی بین المللی است، لذا در هر مکانی 
بایستی به شکلی اجرا شود که فهم آن 

واضح و دقیق باشد.
نکته جالــب درباره پانتومیم این 

است که همزمان حضور ذهن و تخیل 
بازیگر و تماشــاگر را فرا می خواند و 
موجب تقویت آنها می شــود. اساس 
پانتومیم بر غنای مفاهیم و معنا استوار 
اســت؛ یعنی انتقال معنــا با حرکات 
بدن و نمایش عواطف و احساســات 
بدون کلام. پانتومیم نشــانه ها و معانی 
مشــخصی دارد که تماشــاگری که با 
آن آشــنا باشد به راحتی ارتباط برقرار 
می کند و از این رابطه دو ســویه لذت 
می بــرد. در واقع اشــیا و وســایل در 
پانتومیم حذف شــده اند و به جای 
آنهــا تنها بر خلاقیت و تخیل قوی 
طرفین تاکید می شــود. مخاطب 
پانتومیــم به آنچــه می بیند فکر 
می کند و می تواند برداشت های 
متفاوتی داشته باشد. برای همین 
پانتومیم یک بازی جمعی است 
و گاه برداشت های متفاوت افراد 
موقعیتی کمدی به وجود می آورد. 
جذابیت پانتومیم در رمزگذاری 
و رمزگیرایی شیوه اجرا نهفته 
است. شیوه اجرا همه چیز 

را تحت الشعاع قرار داده و داستان را به 
زیبایی القا می کند. بحث درباره پانتومیم 
بسیار است که در این مقال نمی گنجد.
در  پانتومیــم  مســابقه 

صداوسیما
پانتومیــم از بازی هایی بود که در 
دورهمــی های فامیلــی و خانوادگی 
گه گاهی بازی می شــد اما اســتفاده 
خلاقانــه اصغــر فرهــادی از آن در 
فیلم »درباره الــی« )محصول ۱۳۸۷( 
باعث شــد بیش از پیش دیده شــود. 
صحنه پانتومیم جوانــان این فیلم در 
ویلای شــمال بارها دیده شــد و پس 
از آن ادابازی پای ثابت دورهمی های 
جوانانه شد. رامبد جوان هم در برنامه 
موفق »خندوانه« از ظرفیت های این هنر 
برای افزایش جذابیت برنامه اســتفاده 
کرد. پس از آن چندین دوره مســابقه 
»ادابازی« هم با شــرکت هنرمندان و 
چهره های مشــهور برگزار شد که در 
زمان پخش بسیار مورد توجه مخاطبان 
تلویزیــون قرار گرفت. در واقع برنامه 
»پانتولیــگ« به نوعی الهــام گرفته از 
لیگ ادابازی مجموعه »خندوانه« تلقی 

می شود.
ســازندگان پانتولیگ سعی کرده 
اند بازی ســرگرم کننده و در عین حال 
پرهیجانــی را طراحی کنند که تمامی 
اعضای خانواده بتوانند آن را تماشا کنند 
و در آن مشارکت داشته باشند. شرکت 
کننــدگان در برنامه معمــولاً از یک 
خانواده و یا دوســت و همکار هستند. 
سرعت عمل، دقت و گیرایی و توانایی 
انتقال مفاهیم از مواردی اســت که در 
این مسابقه به چالش کشیده می شود. 
ضمن اینکه شرکت کنندگان باید 
اطلاعات عمومی خوبی هم داشته 
باشند تا بتوانند به سوالات بخش های 

مختلف پاسخ دهند.
مختلفی  بخش های  »پانتولیگ« 
دارد که در طول زمان حدود ۵۰ دقیقه ای 

هر قسمت پشت سرهم اجرا می شوند. 
اجــرای پانتومیم امــدادی و گروهی، 
پانتومیم ســرعتی، انتخاب از میان پنج 
کلمه، ســولات علمــی و اطلاعات 
عمومــی از بخش هــای اصلی برنامه 
هستند. قســمتی هم برای مشارکت 
تماشاگران در نظر گرفته شده که منظور 
اجرای پانتومیم یکی از شرکت کنندگان 
را حدس بزنند و جایزه بگیرند. علاوه 
بر اینکه رای تماشــاگران در برنامک 
روبیکا در انتخاب نهایی گروه ها موثر 

خواهد بود. 
»پانتولیگ« ریتم مناســبی دارد و 
ســعی می کند حس هیجان و رقابت 
نزدیک میان شرکت کنندگان را حفظ 
کند. یکــی از نقاط قــوت برنامه این 
است که شرکت کنندگان جوان با اینکه 
بازیگر نیستند اما در برخی قسمت ها 
بسیار خوب بازی می کنند و مخاطب 
از کشــف خلاقیت آنها در نشان دادن 
کلمــات با حداقل حرکات دســت و 
بــدن لذت می برد. طوری که آدم خیال 
می کند برخی شرکت کنندگان برنامه از 

میان هنرجویان تئاتر انتخاب شده اند!
محمدرضــا گلزار حــالا پس از 
تجربــه چندین اجرا مســلط تر عمل 
می کنــد. اجرای او تا حــدود زیادی 
رسمی است و زیاد با شرکت کنندگان 
صمیمی نمی شود و شوخی هایش در 
حداقل ممکن اســت. شاید این اجرا 
برای مســابقه ای که قرار است فضای 
شاد خانوادگی داشته باشد تا حدودی 
خشک و رســمی تلقی شود. فضای 
استودیو و دکور و میزانسن صحنه ساده 
و شکیل است و کمتر عنصر مزاحمی 
در آن دیده می شود. در مجموع می توان 
گفت »پانتولیگ« با استفاده از تجارب 
گذشــته سعی می کند هویت مستقلی 
برای خود بسازد و به مسابقه ای جذاب 
برای شــرکت کنندگان و تماشاگران 

تبدیل شود.«

گــروه فرهنــگ و هنر-یک 
کارشــناس سینما گفت: معتقدم بازی 
الناز شاکردوســت در فیلم سینمایی 
»بی بدن« متعــادل نبود و گاهی اوقات 
پرخاشــگری های بی مــوردی دیده 

می شد.
کارشناس  تنگ شــیر  قربانعلی 
و اســتاد دانشگاه ســینما درباره بازی 
بازیگــران  فیلم ســینمایی بی بدن که 
این روزها در سینماهای سراسر کشور 
درحال اکران است گفت: فیلم سینمایی 
بی بــدن نوعی احســاس گرایی ارائه 

می دهد. بــه طور کلی این فیلم خوب 
است و کارگردان خوبی هم دارد اما از 
نظر من،  بازی سروش صحت خوب 
نیســت. بازی سروش صحت حالتی 
منفعلانه و خنثــی دارد. کاملا واضح 
اســت که او تلاش کرده که نقشش را 

خیلی خوب بازی کنند.
وی ادامــه داد: همچنین در مورد 
بازی نوید پورفــرج به عنوان بازرس 
فیلم بی بدن می توانم بگویم که او بیش 
از اندازه اختیاراتش در این فیلم نشــان 
داده می شــد, در حالی که بازپرس در 

خانه مردم یا در خانه متهم و شاکی هیچ 
وقت به ایــن اندازه مراجعه حضوری 
نــدارد و نمی تواند  به این اندازه  پیگیر 
داســتان باشــد؛ بنابراین آقــای نوید 
پورفــرج  به عنــوان بازپرس حقیقی 
خوب بود ولی در بیشتر نقش هایی که 
داشت بیش از اندازه قدرت و نفوذ خود 

را نشان داده بود.
این کارشناس سینما افزود: به هر 
حال از نظر مــن ضعف هایی که فیلم 
ســینمایی بی بدن داشت در ابتدا بازی 
بازیگران بود که حتی الناز شاکردوست، 

ســروش صحت و نوید پور فرج برای 
ایفای نقش خود تلاش بسیاری کردند 
تا بتوانند در نهایــت فیلم خوبی ارائه 
دهند و به تماشاگران و مخاطبان بگویند 
که بازی کــردن در فیلم های جنایی و 
دادگاهی بسیار ســخت است، چون 
درآوردن بازی و ســکانس در دادگاه 
حتی در فیلم های هالیوودی هم بسیار 

سخت و سنگین است.
قربانعلی تنگ شیر استاد دانشگاه 
سینما بیان کرد: در مورد بازی خانم الناز 
شاکردوست هم می توانم بگویم بازی 

او نیــز متعادل نبود، حتی گاهی اوقات 
پرخاشــگری های بی مــوردی هم در 
بعضی از صحنه های فیلم دیده می شد 
کــه متعادل نبودند گاهی اوقات خیلی 
تند و تیز به عنوان یک مادر داغدار عمل 
می کرد که به نظرم چنین بازی ای متعادل 
نیست. وی در انتهای صحبت های خود 
گفت: به هر حال فیلم بی بدن فیلمی بود 
که می توانست بهتر از این ساخته شود 
و جای کار بیشــتری داشت و معتقدم  
به همیــن دلیل اســتقبال آنچنانی در 

جشنواره فیلم فجر از این فیلم نشد.

شــایان ذکر است فیلم سینمایی 
بی بدن به کارگردانی مرتضی علیزاده، 
نویسندگی کاظم دانشی و تهیه کنندگی 
سید مصطفی احمدی نخستین بار در 
چهل و دومین جشــنواره فیلم فجر به 
نمایش درآمد که بــه گفته کارگردان، 
داستان فیلم برداشــتی آزاد از چندین 
پرونــده قضایی واقعی اســت.  الناز 
شاکردوســت، نویــد پورفرج، گلاره 
عباســی، ســروش صحت  و پژمان 
جمشــیدی از بازیگران برجسته این 

فیلم سینمایی هستند.

گروه فرهنگ و هنر- بازیگر نقش ســیروس 
قایقران در فیلم »پرویزخان«گفت: برای این نقش ۱۷ 
کیلو کم کردم. کار مهم پرویز دهداری دادن اصالت نه 
به آدم ها که به مجموعه بوده است؛ این که اصالت از 

روی فرد برداشته و به مجموعه داده شود.
روزبه رئوفی، بازیگر نقش سیروس قایقران در 
فیلم ســینمایی »پرویزخان« ساخته علی ثقفی اظهار 
کرد: زمانی که با من تماس گرفتند و نقش را پیشنهاد 
دادند فیلمنامه را خواندم و از آن بســیار خوشم آمد. 
چون سیروس قایقران را هم می شناختم از این کار و 
نقش استقبال کردم. پس از آن جلسه ای با آقای ثقفی 
)کارگردان( داشــتیم و متن را خواندیم و اتود زدیم و 
همکاری مان شــروع شد.رئوفی ادامه داد: بعد از این 
که شــروع به کار کردیم سختی های نقش خودش را 
نشــان داد. من پیش از این فوتبال بازی نکرده بودم و 
چیزی حدود ۱۷ کیلو اضافه وزن داشــتم. علاوه بر 
این حضور و پست بازی قایقران در تیم ملی خاص 
بود و به عنوان هافبک وســط بازی متفاوتی داشت. 
یک مربی فوتبال به نام آقای ایمان وند داشــتیم که در 
این پروســه بســیار کمک کردند تا به وزن ایده آل و 
بازی درســت برســم. ضمن این که مرحوم قایقران 
مختصات شخصیتی متفاوتی داشت که برای رسیدن 
به آن چندبار به بندانزلی رفتم و با دوستانش صحبت 
کردم تا به جزئیاتی برسم و چند کتاب بود که خواندم 
و در اینترنت ســرچ کردم و اطلاعات را برای خودم 
دســته بندی می کردم و با مشورت با آقای سرحدی 
تلاش کردیم که خطــی طراحی کنیم و پیش تولید 
به این منوال طی شــد. در نهایــت هم برایم روندی 

دلچسبی بود چون خیلی چیزها یاد گرفتم.
وی درباره زمانی که برای کاهش وزن و رسیدن 
به وزن مناســب برای نقش سیروس قایقران صرف 
کرده اســت، بیان کرد: این کار ۲۴ روز طول کشــید. 
مربی برای ما هفته ای ســه جلسه فوتبال گذاشته بود 
کــه بعضی روزها دو نوبت بــود و چون صرف این 
فوتبال ها امکان کاهش وزن نبود خودم هم به صورت 
مجزا تمرین و برنامه برای کاهش وزن داشــتم. رژیم 
سختی گرفتم که البته اذیت کننده بود و ریزش شدید 

مو گرفتم و صورتم هم تغییراتی کرد.
رئوفی تصریح کرد: گریم من ســنگین بود و 

روزی حدود سه ساعت و نیم زمان می برد چون 
فرموهای قایقران ریز بود و درست کردن آن 
زمان می بــرد. بچه های گریم دو نفره روی 
ســرم کار می کردند.این بازیگر در پاسخ 
به این پرســش که بــازی در نقش یک 
شخصیت حقیقی را دچار چه سختی ها 

و ظرافت هایی می بیند، خاطرنشــان کرد: پیش از این 
تجربه بازی در نقش کاراکتر واقعی را داشــتم اما به 
نظــرم )برای بازیگری خودم( این که نقش مابه ازای 
واقعی نداشته باشد بهتر است چرا که بیشتر می توانم 

از تخیلم استفاده کنم. 
ولی در مورد مرحوم قایقران این بازی بســیار 
سخت بود چرا که هم بسیار سرشناس بود و هم این 
که تعصب بســیار زیادی روی اوست و ذره ای بالا و 
پایین شدن می توانست و می تواند که این نقد را رقم 
بزند که این کاراکتر آنی که باید بوده باشــد، نیست. 
ضمن این که انزلی چی ها بسیار در مورد این کاراکتر 
وســواس و تعصب دارند و این کار را سخت تر هم 
می کنــد. به همین دلیل چالش این نقش زیاد بود چرا 
که هرچقدر هم که دربــاره کاراکتر بخوانی و بدانی 
بازم هم چیزهایی را باید بســازی و کامل نمی توانی 

شخصیت را بشناسی.
رئوفی تاکید کرد: البته آقای ثقفی روی تک تک 
کاراکترها و فیلمنامه اش مسلط بود و من هر سوالی که 
داشتم را وقت می گذاشتند و به جواب می رساندند.
بازیگر نقش ســیروس قایقران در پاسخ به این سوال 
که این شخصیت را چگونه شناخته است، گفت: اوایل 
که به انزلی می رفتم این را دائم می شــنیدم که قایقران 
علی وار زندگی می کرد و بسیار با معرفت بود و از خود 
گذشتگی زیادی برای مردم و بچه محل هایش داشت. 
این خصوصیات وقتی در مورد کســی گفته می شود 
انگار پای آن آدم از زمین فاصله می گیرد و به آســمان 
می رود و از انســان های عادی دور و اسطوره می شود 

اما به جدیت می توانم بگویم که سیروس قایقران یک 
انسان معمولی با اخلاق معمولی بود.وی ادامه داد: او 
رفیق بــاز و با معرفت بود. او یک آدم معمولی مانند 
همه ما بود. البته که در منطقه خودش بسیار محبوب 
بود و روی دست می بردنش و نکته اینجاست که این 
روی دست بردن باعث نشد که هرگز خودش را گم 
کند.رئوفی تصریح کرد: همیشــه تودار بود و حاشیه 
نداشــت. خیلی اندک مصاحبه کرده و اگر جستجو 
کنید متوجه می شــوید که بسیار کم صحبت بوده و 
تلاش نمی کرده تا توی چشــم باشــد ولی به خاطر 

حضور درستش جایگاه خوبی داشت.
این بازیگر در مورد واکنش های مخاطبان اظهار 
داشت: تا به امروز بازخورد منفی نگرفته ام و این برای 
خودم بسیار خوشحال کننده است. من در هر سالنی 
که فیلم را دیدم یا چیزهایی که در مورد فیلم خواندم 
مخاطبان این کاراکتر را دوســت داشتند. بازی من در 
زمین را بســیاری دوست داشتند و غالبا سکانس گل 
آخر را بســیار تحســین می کردند و پلان خاصی که 
بســیار به آن اشاره شد وقتی بود که سیروس قایقران 
با کریم باوی با دوچرخه نزد پرویزخان می آیند و آن 
شرمندگی که در نگاهشان بود.رئوفی گفت: از زمانی 
که فیلمنامه را خواندم می دانســتم که با فیلم خوبی 
روبرو هســتم چون وقتی فیلمنامه درست و ساختار 
مناسب است اگر در اجرا ضعیف هم باشید درنهایت 
فیلم خوبی خواهید ساخت. به همین دلیل خروجی 
فیلم همیشــه نقاط ضعف دارد اما من فیلم را بسیار 
دوست داشتم و چندین بار فیلم را با آدم های مختلف 

دیده ام و هربار بیش از قبل لذت برده ام.
وی خاطرنشان کرد: نقطه مهم فیلم این است که 
کار برجســته پرویز دهداری دادن اصالت نه به آدم ها 
که به مجموعه بوده؛ این کار و رفتار حتی برای امروز 
بسیار مهم است؛ این که اصالت از روی فرد برداشته و 
به مجموعه داده شود و این که کشتی به کجا می رسد و 
نه آدم های کشتی.رئوفی تاکید کرد: بر این اساس وقتی 
۱۵ آدم چهره از تیم ملی اســتعفا می دهند، دهداری 
می گوید من به این آدم ها و حتی به خودم وابسته نیستم 
و تیم ملی می تواند با آدم های جدید دوباره شــروع 
کند و در یک زمان محدود ما می توانیم برویم و 
اتفاقات مهمی را رقم بزنیم و این نه توهین 
است به آدم هایی که رفته اند و نه جایزه 
دادن به آدم های جدید اســت و این 
کار یک معنا دارد و آن این که اصلا 
آدم ها مهم نیستند و تجمع اینها در 
کنار هم است که اهمیت دارد و این 

که هرکسی جای خودش باشد.
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